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El sociòleg francès Michel Wie-
viorka, director d’estudis de l’Es-
cola d’Alts Estudis en Ciències 
Socials a París, escrivia el passat 
mes d’agost a Le Monde que en 
política, en tot cas pel que fa al 
costat del govern francès, els 
temps es caracteritzaven per 
una comunicació permanent, a 
salt de titular.

I és ben cert que a Andorra 
també, tot just s’ha comentat 
un esdeveniment es deixa de 
banda per passar al següent i 
així anar fent.

I, com escriu Wieviorka: “Pit-
jor encara, la paraula d’ahir no 
val res, només és pertinent la 
del moment present, que, a més, 
gens importa que desmenteixi la 
precedent.”

Fer una anàlisi detallada de 
les afirmacions canviants dels 
portaveus del govern acaba fent 
rodar el cap.

El triomf de la comunicació 
cloroform s’està duent a terme 
sobre les ruïnes del sistema polí-
tic i institucional establert en la 
Constitució. El Consell General 
està desapareixent del debat po-
lític per molta comunicació –allí 
també– que el síndic estigui des-
plegant constantment amb gran 
seguici fotogràfic.

Mentre la societat real se 
sent menystinguda o, pitjor, 
oblidada.

Els responsables del Govern i 
del Consell General actuen com 
si la societat fos incapaç de saber 
el que li convé, com si els sindi-
cats, les associacions, els elegits 
comunals no fossin capaços de 
pensar on va el país i de prepa-
rar el futur. 

Es considera que val més no 
escoltar-los, o escoltar-los ben 
poc.

Estem en un pendent que 
mereix estudi. Per reflexionar-hi 
convé recordar que la democrà-
cia constitucional permet alhora 
promoure la unitat de la societat 
i assegurar sense confrontaci-
ons exagerades el tractament 
del que la divideix o l’esquinça.

Precisament per això con-
vindria promoure els debats, 
les negociacions i els compro-
misos,  per prevenir i evitar 
l’aprofundiment de la fractura 
social i la preocupant consoli-
dació de dues Andorres, a dues 
velocitats diferents.

Mentrestant al país, en tots 
els ambients, cadascú parla i dis-
cuteix de mil problemes: el canvi 
climàtic, la fragilitat del lloc de 
treball, les injustícies, la sanitat, 
l’educació, les jubilacions, la cul-
tura, la identitat nacional...

Alhora gairebé cadascú té el 
convenciment que cal una gran 
reforma: canviar el govern, re-
formar les institucions, promou-
re els referèndums d’iniciativa 
popular, reduir els impostos, 
augmentar les despeses públi-
ques, reduir la immigració.

En aquesta Andorra com-
plexa, en absència d’un horitzó 
prou clar, hi ha la temptació, 

atesa la incompareixença d’una 
alternativa política clara, de 
decidir per cada problema, una 
solució senzilla. I fins i tot són 
molts els que aprofiten un pro-
blema, sigui el que sigui, per 
proposar la seva pròpia obsessió 
com una solució.

N’hi ha, cada dia són més, 
que davant un problema que es 
planteja, sigui el que sigui, no 
s’hi trenquen pas el cap: propo-
sen la seva obsessió com a solu-
ció de qualsevol problema.

Apliquen, potser sense sa-
ber-ho, la frase de Woody Allen: 
“La meva resposta és no, però 
he oblidat totalment la vostra 
pregunta.”

No s’analitzen els problemes 
per trobar una solució, sinó que 
s’agafa “la solució” per il·luminar 
qualsevol problema.

Com si els problemes no fos-
sin res més que un pretext o 
una anècdota per fer avançar un 
plantejament ja preconcebut i 
precuinat.

Seria millor buscar modesta-
ment les causes dels problemes 
que hem d’afrontar.

S’arribaria així probablement 
a més solucions compartides 
i a acords inesperats amb tots 
aquells que segueixen el mateix 
camí, lògic i honest, sigui quin 
sigui el seu punt de partida ide-
ològic o polític.

Sortir de la vehemència, evi-
tar la demonització dels altres 
i la victimització d’un mateix. 
Comportar-se com adults. Ja sé 
que això no està pas de moda i 
el que es porta és l’esquematis-
me dels arguments i el xoc dels 
egos. Així ens van les coses.

Cada problema una solució: la meva?
Convindria promoure els debats, les negociacions i els compromisos

Diuen, com Woody 
Allen, “la resposta és 
no, però he oblidat la 
seva pregunta”

Enric Cerqueda i Gispert va 
marxar del seu poble, Vilanova 
de Banat, per començar a tre-
ballar a una edat que ara ens 
esgarrifaria. En els nostres dies 
tampoc acostuma a ser habitual  
que algú que comença en una 
feina s’hi acabi jubilant. Potser 
per aquest motiu, l’any 2002 
li varen concedir la Medalla al 
Treball Francesc Macià. En cin-
quanta anys va poder fer tots 
els papers de l’auca en un res-
taurant prou conegut de Barce-
lona, el 7 Portes. El primer re-
cord que en tinc, d’aquest local, 
és d’un diumenge de novembre 
quan l’Enric ens va portar a veu-
re les cues que s’hi organitzaven 
davant de persones esperant 
tanda per a poder-hi menjar. 
Barcelona encara no havia estat 
olímpica i aquesta mena d’aglo-
meracions humanes eren l’ex-
cepció a la Ciutat Comtal. 

Tot i que havia començat des 
de sota jo sempre l’havia vist 
exercir de maître. L’etimologia 
de la paraula ens remet als mes-
tres, però la seva elegància i les 
seves maneres, exquisides, em 
portaven a pensar en un major-
dom anglès.  A mesura que vaig 
créixer vaig poder  discernir les 
diferències, però també ressal-
tar les similituds, entre les dues 
professions. Hi va ajudar molt 
el dia  que, amb gran expectació 
per la meva part, ens va ense-
nyar les interioritats del res-
taurant. Els reservats, la cuina, 
les sales per a festes. El 7 Por-
tes sempre havia estat un res-
taurant on quedaven polítics, 
periodistes i altres personatges 
coneguts. Sempre atent als de-
sitjos dels seus clients, amb un 
somriure de benvinguda, però a 

l’hora prou autoritari perquè el 
servei de les taules fos eficient, 
el que l’Enric devia veure en 
aquell restaurant i especialment 
en els seus reservats sempre em 
portava a pensar en una peti-
ta pel·lícula d’espies. No dubto 
que, en més d’una ocasió i do-
nats els companys de taula que 
atenia, el seu silenci era del tot 
imprescindible. 

Arribar a Barcelona, tan 
jove, també li va fer descobrir 
la part noctàmbula de la gran 
ciutat, amb tot el que això com-
porta d’aprenentatge sobre les 
persones. Potser per aquest 
motiu, molts matins abans 
d’entrar a treballar i mentre ell 
feia un cafè, convidava algun 
dels que encara no havien tan-
cat la nit i no es podien pagar la 
darrera cervesa. Cal pensar que 
no massa lluny del restaurant 
hi havia una sala mítica com la 
Zeleste, un local prou  impor-
tant de la contracultura barce-
lonina, als anys 70. 

No era un home de massa 
paraules, però potser pel que 
havia vist, pel que no podia ex-
plicar o pel que havia viscut, es 
feia escoltar. Una de les moltes 
frases que em va marcar, la va 
pronunciar durant un enterra-
ment quan em va dir: “Marià, 
jo ja em vaig posant a primera 
línia”.  Una reflexió que en el 
seu moment em va sobtar i que 
ara em trobo repetint als que 
m’envolten.  S’estimava molt les 
seves arrels, sempre pendent 
del temps que feia a la serra del 
Cadí. Tant és així que els més 
propers a ell, no es van sorpren-
dre gens quan ens va deixar el 
dia de Santa Cecília, patrona de 
Vilanova. 

Senyor Enric
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